



RARE SCEAU-SCARABOIDE

Egypte, fin du Nouvel-Empire - Basse-Epoque

Stéatite

Dim_ 11 x 16 x 5 mm

Provenance

Ancienne collection Rupert Wace, Faustus Gallery, acquis circa 1980

Collection privée française

A RARE EGYPTIAN STEATITE SCARABOID SEAL, LATE NEW-KINGDOM - LATE PERIOD

0,4 x 0,6 x 0,2 in. The back engraved in relief with the inscription *Dḥwty nb ḥmnw* - Djehouty, Lord of Khemenu. The reverse engraved with the inscription *Jw-ib-nb-nṯr.w* - Blessed the heart of the Lord of the gods. Djehuty is the Egyptian name of the god Thoth meaning «He who is like the ibis». This sacred bird in ancient Egypt and associated with wisdom. Another form of his name is also present here, it is the formula Lord of Khemenu (capital of the XVth nome of Upper Egypt known later as Hermopolis), which was one of the major centers of the cult of Thoth. In the afterlife his role is associated with Osiris and Anubis, as he keeps the accounts of the fate of the souls of the deceased and compiles the sentences during the weighing of the heart.

Le dos gravé en relief de l'inscription *Dḥwty nb ḥmnw* – Djéhouty, Seigneur de Khéménou.

Le plat gravé en creux de l'inscription *Jw-ib-nb-nṯr.w* – Heureux le cœur du Seigneur des dieux.

Djehouty est le nom égyptien du dieu Thot signifiant «Celui qui est comme l'ibis». Cet oiseau sacré dans l'Egypte ancienne et associé à la sagesse. Une autre forme de son nom est également présente ici, il s'agit de la formule Seigneur de Khemenu (capitale du XVème nome de Haute-Egypte connu plus tard sous le nom d'Hermopolis), qui était un des centres majeurs du culte de Thot.

Dans l'au-delà son rôle est associé à Osiris et Anubis, puisqu'il tient le compte du sort des âmes des défunts et compile les sentences lors de la pesée du cœur.